
 

 
 

 בס"ד

 דבר ה' מירושלים

 המשא המרכזי בעצרת האלפים על פני כיכר זופניק כ"ז חשוון תשע"ח כנגד הפשרות בחוק הגיוס

 שליט"אמרן פוסק הדור ראב"ד ירושלים מפי 

באנו הערב לאסיפת מחאה נגד גזירת הגיוס, והאמת היא שאין 

צריך לבאר לציבור היושבים כאן מדוע אסור ללכת לצבא, וכפי שאמר 

הגאון הצדיק רבי ברוך בער זצ"ל שאינו מדבר עם תלמידיו נגד המזרחי, 

אלא הוא רק מסביר להם מה זה מזרחי, וממילא הם כבר שונאים את 

לא צריך לומר לציבור לא ללכת לצבא, אלא רק דרך המזרחי, וגם כאן 

 נסביר מה זה הצבא, וזה לבד מספיק.  

הנה תכליתו של הצבא במדינת ישראל הוא לא רק להילחם 

באויבים אלא גם להעבירנו מהדת רח"ל, וכמו שאמר הרשע בן גוריון 

שר"י כמה וכמה פעמים, "הצבא שלנו נועד כדי להעביר את הצעירים 

הישראלי", ולחנך את הצעירים לסמוך אך ורק על  ב"כור ההיתוך

גבורתם, ולהרגילם להסתכל על הוריהם כ"גלותיים נושנים", ועל ידי זה 

 הצעירים יפרקו עול ויעזבו את דרך האבות", עפרא לפומיה. 

וכן אנו רואים שהצבא היחידי בעולם המודרני היום שמגייסים 

ם צריכים את הצבא רק נשים בכפייה הוא מדינת ישראל, ומשום שאינ

להגן על האויב אלא כדי ליצור מסגרת מקולקלת של צבא כדי לחנך 

ולהיותם עם חופשי  –ולהרגיל את הצעירים לדרך של פריקת עול 

בארצינו, רח"ל, וא"כ פשוט שרק מי שרוצה לנתק עצמו מהדת ולאבד 

 עצמו לדעת הולך לשם.

ישיבות הוא רק וגם עכשיו כל תכליתם לחוקק חוק גיוס על בני ה

כדי להעבירנו מהדת, שהרי קציני הצבא הודיעו שאינם רוצים את 

החרדים אצלם, כי החרדים מפריעים להם שדורשים להתפלל ודורשים 

אוכל כשר וכדומה, ואין מקום לחרדים בצבא, שבקושי הם מסתדרים 

עם הדתיים ואינם צריכים גם בחורי ישיבות בצבא, אבל ראשי השלטון 

שים ורוצים לגייס את החרדים כדי להעבירנו מהדת, וכדי מ"מ מתעק

 לבזות את החרדים ולהוכיח שהם 'משתמטים'.

*** 

ולגבי דרך המאבק והמלחמה עם השלטון, הנה סברא פשוטה היא, 

שאין לנו לדון כלל עם ראשי השלטון על גיוס בני התורה, ואין לנו 

או לא, אלא הם רשות להתמקח עמם אם כן יילכו בחורי ישיבות לצבא 

 צריכים לדעת שאנו מצבא ה' ולא נתמקח עמהם כלל.

ולצערינו הממשלה חוקקו חוק שהציבור החרדי חייבים להעמיד 

בכל שנה סכום מסוים של אלפי בחורים לצבא, ובכל שנה ושנה צריך 

להעמיד יותר ויותר בחורים מהחרדים לצבא, ו'נציגי החרדים' חתמו על 

שלה צריכים את הבחורים רק כדי להעבירנו החוק. וכבר הבאנו שהממ

על הדת ולא להנאת עצמם, וא"כ זהו איסור חמור מאוד לסייע להם 

 לפגוע בדת שלנו.

והדבר פלא יותר, הלא הממשלה צריכים את החרדים בשביל החוק, 

שהרי בלא החרדים אין להם רוב, אך מ"מ החרדים מתביישים לדרוש 

ה' ולא נלך לצבא", אלא מוותרים בפה מלא ולומר להם "אנחנו מצבא 

ומתפשרים על תורתינו הקדושה שכל קיומינו תלוי בה, ותוצאות העניין 

שהחופשיים מרגישים שאנחנו מוכנים לוותר להם, ולכן הם  -ברורות 

 ממשיכים הלאה לדרוש מאתנו עוד ועוד וויתורים.

עלינו להתבונן מדרכם של הרשעים איך הם מתעקשים להשיג את 

וחפצם, ואם גם אנו נתעקש כשם שהם מתעקשים בוודאי נצליח.  רצונם

נתבונן איך שר הביטחון שלהם אע"פ שמעולם לא היה בצבא, מ"מ כיון 

שתבע ודרש לקבל תפקיד שר הביטחון, והממשלה היו זקוקים 

לשותפות שלו נתנו לו מה שתבע, ומינו אותו לשר הביטחון בהסכמת 

ם נגד כל דבר שבקדושה, ורוצה ושותפות החרדים, והיום הוא לוח

לשלוח את בנינו לצבא, ורוצה לעקור את שבת קודש, ולוחם בעד 

 נישואין אזרחיים, וכיוצא בזה.

ופשוט שגם בעניין גיוס בני הישיבות, אם החרדים היו תובעים 

כתנאי לשותפות שלהם,  -ודורשים פטור מוחלט מגיוס בני הישיבות 

וק נגדם, ומה נעשה שהנציגים לא היו הממשלה יכולים לחוקק ח

החרדיים מתביישים לדרוש את שמירת הדת בארץ ישראל, ולכן בו 

בזמן שהחרדים יושבים בתוך הממשלה גופא, יכולים הממשלה בשיתוף 

עם החרדים לחוקק חוקים על בני התורה שיילכו לצבא, וגם חילול 

 שבת נתרבה באופן מבהיל, רח"ל.

הקדוש, "הרשעים עובדים לשקר  ועל כגון דא אמר ה"חפץ חיים"

באמת, ואנו עובדים לאמת בשקר", והיינו שהרשעים עובדים בכל כוחם 

מתוך כל האמת שבקרבם בשביל להשיג את דרך השקר שלהם, ואילו 

אנחנו אע"פ שאנחנו הולכים בדרך האמת, מ"מ אין אנו נלחמים בכל 

 ".הכוח בשביל דרך התורה, אלא אנו הולכים בדרך שקר ועורמה

וכבר הבאנו פעם את זעקת מרן הגאון דבריסק זצ"ל שאי אפשר 

לראשי ישיבות להתפשר על התורה הקדושה, "כי התורה אינה קנין 

רמי"ם והחובה למחות וללחום ולסתור את הסכמתם", וזהו פסק הלכה 

 ממרן זצ"ל לדורות!!

ומכאן תצא הקריאה שלנו לנציגי האגודה שיעזבו את הדיונים 

יין גיוס בני הישיבות, הרי בין כך ובין כך הממשלה לא בממשלה בענ

 יצליחו לגייס אותנו, כי אנחנו נמלא את בתי הסהר ולא נלך לצבא! 

*** 

הם טוענים שעשו הכל על פי דעת תורה, ומביאים עדות שאי אתה 

יכול להזימה בשם גדולי התורה שלא שומעים מהם כלום, אבל באמת 

מה שהשיב הגה"ק רבי יונתן אייבשיץ זצ"ל  לנו אין ספק בדרכינו, וידוע

למלך ששאל אותו איך עם ישראל הולכים נגד רוב העולם שאינם 

סוברים כדת ישראל, והרי בתורה נאמר אחרי רבים להטות, ועם ישראל 

הם המיעוט, והשיב לו רבי יונתן אייבשיץ זצ"ל, שהתורה אמרה "אחרי 

ין ספק כלל בדרך התורה. רבים להטות" דווקא במקום שיש ספק, ולנו א



 

וכך גם בעניין גיוס בני הישיבות אין לנו ספק בדבר, שכבר הוכרע הדבר 

 על ידי כל גאוני ישראל שלא להתפשר בעיקר האמונה ודת ישראל.

ויתרה מזו, הגאון הצדיק רבי שמואל יוסף רבינוב זצ"ל [תלמיד 

מובהק של החפץ חיים הקדוש, ומגיד שיעור בקלויז של הגר"א 

בווילנא], סבר שאין לנו לדרוש פטור לבני הישיבות רק מחמת 

וכאילו כל סיבת הפטור הוא רק משום שבני  -ש"תורתו אומנותו" 

הישיבות הם כמו סטודנטים שיש להם זכות ללמוד בלא הפרעה, אלא 

יש לנו לדרוש מהם בתקיפות פטור מוחלט לכל החרדים וגם לאותם 

אים בגיוס החרדים לצבא כמלחמה שאין תורתם אומנותם, כי אנו רו

 כנגד כל עיקר קיום דת ישראל.

עלינו לומר להם באופן ברור, "אנחנו נגד המדינה כמו שהערבים 

נגד המדינה, וכשם שאין אתם מגייסים את הערבים כך גם לא תגייסו 

אותנו, ומה עוד שאנחנו לא כמו הערבים שנלחמים בכם בכל זמן 

ו רק דורשים ממכם דבר אחד, תנו לנו להחריב את המדינה, אלא אנחנ

שזה יקר לנו יותר מחיינו. בשום פנים ואופן לא  –לחיות על פי התורה 

במקום שכופרים בו בשכר ועונש, כופרים  –נוכל ללכת לצבא שלכם 

 במשיח ובתחיית המתים ומורדים במלכות שמים".

והנה ידוע שבשעת התייסדות המדינה, כאשר הוציאו הציונים את 

שמעאלים מבתיהם, זעקו אומות העולם מהיכן יש להם רשות לסלק הי

את הערבים מבתיהם שיושבים כאן בארץ כבר כאלפיים שנה, וראש 

הממשלה דאז הרשע ב.ג. שר"י השיב להם, "עם ישראל היה מקושר 

תמיד לארץ ישראל מכח קיום הדת, וגם כשהיינו בחו"ל הייתה הארץ 

שיו שהם מחריבים את דת ישראל אין שייכת לנו מכח התורה". וא"כ עכ

להם זכות קיום כאן גם לפי שיטתם, ויכולים אנו לדרוש בפני כל אומות 

העולם את זכותינו לשמירת הדת בארץ ישראל, ולדרוש בפניהם שאם 

יעקרו מכאן את דת תורתינו הקדושה, שוב אין לציונים זכות כלל 

 לשבת בארץ ישראל ולגרש משם את הערבים.

*** 

ה בתורה הקדושה נאמר (בראשית כ"ז ל"ג) "ויחרד יצחק חרדה והנ

גדולה עד מאוד", ואיתא במדרש (בר"ר תולדות ס"ז ב') "שתי חרדות 

חרד יצחק אבינו, אחת בשעה שנעקד ע"ג מזבח, והשנייה בשעה 

שהביא עשיו לפניו מטעמים, וכשאומר ויחרד יצחק חרדה גדולה עד 

יעקב יותר ממה שחרד בשעת  , הוי אומר שחרד מהברכות שלמאוד

 העקידה".

וביאור העניין נראה, שבשעת העקידה הבין יצחק אבינו שעם 
שהרי מעשה אבות סימן  –ישראל יצטרכו לעבור מסירות נפש בכל דור 

לבנים, ולכן נחרד מאוד פן עם ישראל לא יעמדו בניסיון מסירות נפש, 
אבל בשעה שבא יעקב ורימה את יצחק, הבין יצחק שלדורות עולם יהיו 

אותנו, ומזה נחרד יצחק מאוד, כי זהו סכנה אנשים שיבואו לרמות 
גדולה ועצומה מאנשים מזוייפים שאורבים לנו ומסתירים את 
כוונותיהם, ובאים לרמות אותנו ולזייף דעת תורה, וקשה מאוד להינצל 
מהשפעתם, וזהו ניסיון לישראל יותר מהניסיון למסור נפש למען 

 קידוש שמו יתברך.

ר כשבאים לרמות את הציבור בשמינו, ובזמנינו אנחנו מפחדים ביות

ולומר כאילו אנחנו מסכימים לחוק הגיוס, ומזה אנחנו בסכנה ממש, 

אין לנציגים החרדים רשות וכח לדבר  –וזהו דבר העצרת הלילה הזה 

 בשמינו.

ובפרשת השבוע נאמר עוד, "ויתרוצצו הבנים בקרבה, ותאמר אם כן 

עוברת על פתחי תורה של למה זה אנכי", והביא רש"י שכאשר הייתה 

שם ועבר, יעקב רץ ומפרכס לצאת, עוברת על פתחי עבודת אלילים, 

עשו מפרכס לצאת", ותמה הגר"ח מבריסק זצ"ל ושאל את אביו ה"בית 

הלוי", הלא במעי אמו המלאך לומד איתו את כל התורה, ואם כן למה 

השתוקק לצאת ממעי אמו ולעזוב את לימוד התורה מפי המלאך, 

יב לו ה"בית הלוי", שהיה עדיף לו לצאת מבטן אמו ולהפסיד את והש

לימוד התורה מפי המלאך, והעיקר שלא ישהה יחד עם עשיו הרשע 

 במחיצה אחת.

וזהו מוסר השכל, שלא רק ההתחברות לרשע מסוכנת, אלא גם 

עצם הדבר לשהות יחד עם רשע במקום אחד הוא מסוכן מאוד, וכ"ש 

עמהם ממש אין לשער גודל הסכנה, שהרי בצבא רח"ל שנמצאים יחד 

אפילו רק להסתכל בפני החיילים בצבא שלהם אסור, שאסור להסתכל 

 בפני אדם רשע.

*** 

אני הייתי נותן עצה טובה לשלטונות לעזוב את בני הישיבות, שהרי 

בין כך לא יועיל להם, כי החרדים לא ייכנעו גם לא על ידי איומי מאסר, 

ת ישראל, ומכאן תצא הקריאה: "אתם משלמים ולא יוכלו לנצח את ד

שכר גבוה למסיתים ומדיחים עם זקן להסית אותנו, דעו לכם שזה לא 

יועיל לכם מאומה, תעזבו אותנו ותנו לנו לעבוד את הקב"ה כאן בארץ 

 ישראל"!!

ושמעתי מפי הגאון הצדיק רבי אליהו דסלר זצ"ל על מה שאמר 

עם הזה כי קשה עורף הוא", משה רבינו לקב"ה, "סלח נא לעוון ה

שבעבור זה ראוי  –דלכאורה קשה איזה מעלה הוא שהם קשה עורף 

לבקש שהקב"ה ימחל להם, וביאר הגה"צ הרב דסלר, שמידת "קשה 

עורף" הכוונה להתעקש על קיום התורה והמצוות, ולא להיכנע לשום 

קושי או גזירה, וזה מה שטען משה רבינו לקב"ה, אפילו שהם חטאו 

דך פעם אחת, אבל הם עם קשה עורף ויישארו נאמנים לך בכל זמן נג

ובכל מצב, ומעלה זו לא תמצא בשום אומה אחרת זולת מעם ישראל, 

 ולכן ראוי לסלוח להם.

וגם בזמנינו, עם ישראל הם קשה עורף ולא יסכימו להתגייס לצבא, 

והשלטונות לא יוכלו לקחת אותנו לצבא, אנחנו נשליך נפשינו לכלא 

העיקר לא להיות בצבא, והלילה הזה יוצא מכאן דבר ה' מירושלים, ו

 בקול המכריז ואומר, "אנחנו לא נסכים לפשרות"!

וכבר היה לעולמים בשעה שהקומוניסטים שלטו ברוסיה ואסרו 

ללמוד תורה ברבים, ואף גזרו עונש מיתה או מאסר בסיביר למי שילמד 

שמד, ופסקו שיש ללמוד  אחרים תורה, שגדולי ישראל ראו בכך גזירת

תורה בסתר ובהיחבא על אף שיש בזה סכנת נפשות, ובני משפחתי 

שברוסיה החזיקו ישיבה במינסק בסתר עם ארבע מאות תלמידים 

במשך כמה שנים בנס, בראשות ר' אברהם אליהו מייזעס זצ"ל, 

[והגאונים ר' איסר זלמן מלצר זצ"ל והרב צימבליסט זצ"ל שימשו שם 

שיבה], ומסרו נפשם כפשוטו ממש שלא להתפשר על לימוד כרבנים בי

התורה, וכך גם אנו בזמנינו אנו נמסור נפשינו ולא נתגייס לצבא שלהם 

 ח"ו.

בניסיון האחרון  -אנחנו כבר אוחזים עכשיו ממש בסוף הגלות 

קודם ביאת משיח, ואנחנו צריכים להכין  עצמינו לקבל פני משיח 

, אנו מתפללים שהקב"ה יתן לנו כח לעבור חבלי משיח וקושי צדקינו

הגלות כאן בארץ ישראל תחת הפושעים, וכשאנו נעמוד בתוקף נגד 

השלטונות ולא נתפשר, אז וודאי הקב"ה יעזור לנו ויראה לנו נפלאות, 

 ונזכה לקבל פני משיח צדקינו במהרה בימינו אמן.


